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CONGRES DE CULTURA 

Diumenge acabà una etapa 
El president de la Generalitat assistí als actes de cloenda 

La Presidència de l'acte, dempeus, que amb el Públic va cantar «Els segadors» sota la direcció d'Oriol Martorell. En 
primer terme el president Tarradellas (Foto Europa) 

Diumenge al matí es va fer al Pa-
lau de Congressos de Montjuïc l'acte 
de clausura del Congrés de Cultura 
Catalana. Parlamentaris, personali-
tats estrangeres i els membres dels 
or- . ganismes rectors del Congrés 
ocupaven l'estrada. i en lloc prefe-
rent. el president de la Generalitat de 

EL LLENGUATGE 

El solo de violí 
Ens sorprèn de llegir en un progra-

ma d'una sèrie de sessions dedicades 
al ballet una referència al famós «sol» 
de La mort del cigne. No solament 
ens sorprèn sinó que ens arriba a fer 
dubtar i tot. A quin «sol» es referei-
xen? Però hem de dedui r que, 
tractant-se d'una obra coreogràfica, 
el que en realitat volen significar és ei 
solo és a dir, el fragment de l'obra in-
terpretat per un sol artista o execu-
tant. Sembla força evident que hom 
ha intentat d'evitar el que deuria 
crejjre un barbarisme, pel fet de 
t ractar -se d'un mot acabat en o 
àtona, pei simple procediment 
d'eliminar-ne aquesta vocal final. Una 
oportuna consulta al diccionari hau-
ria aclarit que aquest molt, solo forma 
part del nostre repertori normatiu, 
d'acord amb l'ús que se'n fa habitual-
ment en la terminologia: un solo de 
violí un solo de clarinet, un solo de te-
nor etc. 

Es cert que una bona part dels 
mots d'ús corrent acabats en o àtona, 
generalment pronunciada com una u 
són uns barbarismes declarats dels 
quals caldria prescindir. Una bona 
part, però no tots. Alguns d'ells, com 
cuiro, ferro. suro. monjo, musclo, ca-
rro, gerro, són mots genuïnament ca-
talans. D'altres, certament, ens pro-
venen de les llengües veïnes, entre 
elles, com és natural, del castellà, 
dels quals destaquen els que po-
dríem anomenar ultramarins: coco, 
lloro, periquito, guano, tango etc. I no 
hi manquen els d'origen italià, que 
ens ha fornit un bon nombre de ter-
mes relacionats amb el teatre i la mú-
sica, alguns d'ells, tals com piano, ca-
merino. soprano, pallasso, trèmolo, 
trio. al·legro, andantino i l'exclamació 
bravo!, acabats en aquesta o àtona 
que s'ha mantingut en la forma - e n 
llur majoria inalterada- amb què els 
hem incorporat a la nostra llengua. 
Solo doncs, pertany a aquesta sèrie i 
les reserves que la seva forma pugui 
suscitar són del tot injustificades. 

ALBERT JANE 

Catalunya, honorable Josep Tarrade-
llas. que va fer la primera sortida al 
carrer, després de la seva malaltia, 
per tal de poder ser present en 
aquest acte. 

Els vice-presidents d'honor per als 
diferents Països Catalans van glos-
sar breument diversos aspectes del 
Congrés i van pronunciar també par-
laments el president de la Generali-
tat Josep Tarradellas. el del Congrés 
Miquel Casals i Colldecarrera i el 

d'Honor Jordi Rubió, que no va po-
der assistir però que va enviar-hi 
unes ratlles. 

Fou aprovat el «Manifest de la Cul-
tura Catalana» i lliurat ai president de 
la Generalitat i parlamentaris perquè 
puguin tenir-1a en compte en la seva 
actuació política. Acabat l'acte, va 
fer-se un festival popular al carrer 
amb participació de grups folkòrics 
dels Països Catalans. 

Informació a les pàgines 10 i 11 

GENERALITAT 

Tarradellas visità capitania 
Assistí a la recepció al tinent general Vega 

Cinc hores va durar la visita que el 
President de la Generalitat honora-
ble Josep Tarradellas va fer ahir a 
capitania general per assistir a la re-
cepció oficial i al dinar en honor del 
tinent general José Vega Rodríguez. 

A la recepció, també hi van assistir 
les primeres autoritats barcelonines, 
com l'alcalde senyor Socias Humbert 
i el governador civil senyor Belloch. 

D'altra banda, el president 
cont inuà ahir la seva tanda 
d'entrevistes encaminades a infor-
mar els, diferents partits polítics, or-
ganitzacions sindicals i altres esta-
ments catalans amb vista a la forma-
ció del Consell executiu de la Gene-
ralitat així com per a la formació dels 
representants de la Generalitat en la 
comissió mixta de traspàs de serveis 
entre Catalunya i l'Estat. Així, ahir, el 
president va reunir-se amb sengles 
delegacions del Partit Socialista Po-
pular Català, Lliga de Catalunya, 
Caixa de Pensions per a la Vellesa i 
d'Estalvis, Centre Català i PTE. 

Aquests contactes continuaran 
durant el dia d'avui amb noves entre-
vistes. pntrp lo<! nualc: hi ha loc nm. 

gramades amb dirigents sindicals 
d'USO i amb l'abat de Montserrat. 

Informació p 5 

FOMENT DEL TREBALL 

Vint mil empresaris reunits 
Crítiques molt dures a l'administració estatal 

La concentració empresarial de 
Catalunya, convocada Pel Foment 
del Treball i preparada al llarg de les 
dues darreres setmanes a través 
d'un gran nombre de reunions co-
marcals, tingué lloc ahir al vespre al 
palau Blau-grana de Barcelona. Hi 
assistiren uns vint mil empresaris, 
segons xifres facilitades per la matei-
xa organització. 

Presidien l'acte Carles Ferrer Sa-
lat, president de la Confederació Es-
panyola d'Organitzacions Empresa-
rials, amb els dirigents d'aquesta or-
ganització a les quatre «províncies» 
catalanes, i Alfred Molinas, president 
en funcions del Foment del Treball. 
Els parlaments foren a càrrec 

d'empresaris de diversos rams 
(metal·lúrgic, tèxtil, construcció, arts 
gràfiques, hoteleria i comerç), repre-
sentants la majoria de la petita em-
p r e s a , q u e t r a c t a r e n 
monogràficament els problemes que 
han d'afrontar els empresaris. Tots 
ells s'expressaren en català, llevat de 
Ferrer Salat que ho féu en castellà 
en el discurs de cloenda. 

Molinas va obrir l'acte recordant la 
història del Foment i la tasca que ara 
es proposa d'emprendre. D'antuvi ja 
va anunciar quina és la posició ac-
tual dels empresaris catalans i llur 
reivindicació fonamental: «Quan ens 
diguin que hem d'anar a Europa 

• Passa a la pàg següent 

CONSELL 

El PSC-C posa condicions 
Exigeix l'acompliment dels acords de Perpinyà 

De veri table ult imàtum pot 
considerar-se la decisió del consell 
general del PSC-C donada a 
conèixer en un document elaborat 
en acabar-se la seva darrera reunió, 
en què s'indica que es retirarà la 
presència socialista del consell exe-
cutiu de la Generalitat si no repre-
senta un veritable consell d'unitat ca-
talana, en relació amb el resultat del 
15 de juny. 

Aquesta reunió del màxim òrgan 
de govern d'aquesta formació socia-
lista catalana ha cristal·litzat en un 
document fet públic diumenge al 
vespre en el qual s'especifica que 
«s'ha debatut amb profunditat la si-
tuació actual de la política catalana i 
concretament les converses cele-
brades amb el president de la Gene-
ralitat en relació amb la formació del 
seu Consell executiu». 

Com es fa públic en el mateix do-
cument, el diputat Joan Reventós és 

la persona nomenada per tal 
d'ocupar la conselleria política assig-
nada a aquest partit integrant de la 
coalició Socialistes de Catalunya, 
coalició que també comptà amb la 
Federació Socialista de Catalunya 
del PSOE i que fou majoritària quant 
a vots en les darreres eleccions del 
passat dia 15 de juny. El diputat Joan 
Reventós, designat ara juntament 
amb el diputat Josep M Triginer, de 
la FSC del PSOE, ocuparan les dues 
conselleries polítiques assignades a 
aquesta coalició. 

En el mateix document fet públic 
pel consell general del PSC-C es diu 
textualment que «ha ratificat els cri-
teris i la Unia política que el PSC ha 
mantingut fins ara en relació amb el 
Consell executiu de la Generalitat, 
linia política que exigeix la creació 
d'un Consell d'unitat catalana que 
tradueixi l'opció popular que com-
pleixi amb els acords de Perpinyà». 

• Informació: p 5 

PREMSA CATALANA INFORMA 

Si ens ho proposem, podem salvar l'AVU I 
Per això cal: 
Doblar la participació dels 1100 comptepartícips que acudiren a 

l'ampliació. Cal doblar els setze milions aconseguits en el primer termini. 
(Més setze milions a desemborsar l'any vinent). 

Arribar a la junta general a mitjan desembre amb els trenta-dos milions 
d'aportació immediata a fi que el nou consell pugui prendre les mesures 
definitives de solidificació. Les idees hi són i la possibilitat d'obtenir el que 
demanem no ha de ser negada a Catalunya. 

Dades del dia: 1.202 socis. 
Amplien: 17,5 milions desemborsats ara. 
17,5 milions a desemborsar l'any vinent. 
(Les llistes dels nous socis sortiran abans de l'anunciada junta general 

d'accionistes). Barcelona 26.11.1977. 
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